
براي س�اخت واحده�اي نهضت ملي مس�كن 
 علاوه ب�ر آورده 300 ت�ا 400 ميلي�ون توماني، 
300 تا 450 ميليون تومان نيز تس�هيلات بايد 
تأمين شود تا س�ازنده بتواند با اين منابع مالي 
كار را به سرانجام برساند. اما به نظر مي رسد اين 
تأمين مالي )آورده متقاضيان( دور از دسترس 
اس�ت. از اين رو كانون انبوه س�ازان پيش�نهاد 
تأمين بخش�ي از منابع مالي پروژه هاي نهضت 
ملي مسكن را با اس�تفاده از مكانيسم تهاتر به 
وزارت راه و شهرسازي داده است. رئيس كانون 
سراس�ري انبوه س�ازان مي گويد: »پيش�نهاد 
داده ايم 20 تا 30درصد از منابع مالي پروژه ها را 
تأمين كنيم و در مقابل در قالب تهاتر زمين هايي 
به انبوه سازان واگذار ش�ود. دولت در نظر دارد 
بخش�ي از اراضي خ�ود را به فروش رس�انده و 
منابع آنرا براي تأمين يارانه نهضت ملي مسكن 
به صندوق ملي مس�كن واريز كند. ب�ا اين كار 
ديگر طرح ه�ا ناتمام نمي مان�د، ضمن اين كه با 
تكمي�ل آورده م�ردم پروژه ه�اي نهضت ملي 
مسكن در زمان كوتاه تري به سرانجام مي رسد. 

   
آنگونه كه كارشناسان مركز پژوهش هاي مجلس 
اعلام كرده اند، براساس شواهد موجود، رشد بخش 
ساختمان در 3 ماهه نخس��ت سال ۱۴۰۱ حدود 
منفي 3/۴ درص��د برآورد مي ش��ود. و در صورتي 
كه طرح جهش ملي مس��كن در ادامه سال جاري 
به صورت جدي دنبال ش��ود مي تواند رش��د اين 
بخش را به دنبال داش��ته باشد. همچنين بررسي 
تعداد پروانه هاي س��اختماني ص��ادره واحدهاي 

مسكوني مناطق شهري كشور حاكي است كه در 
تمام فصول سال ۱۴۰۰ رشد اين شاخص )تعداد 
پروانه هاي ساختماني صادره( منفي بوده و لذا رشد 
منفي سرمايه گذاري در بخش مسكن و ساختمان 
مشهود است. با وجود آن كه بيش از يكسال از عمر 
دولت س��يزدهم مي گذرد، اما هنوز برنامه خروج 
از بحران مسكن ديده نش��ده است، البته در حرف 
و گفتار اين مس��ئله ديده مي ش��ود. فعالان بازار 
تأمين مالي و زمين را از اساس��ي ترين مش��كلات 
طرح جهش توليد مسكن مي داند و معتقد است: 
»با توجه به اظهارات و وعده هاي رئيس جمهوري 
در زمان انتخابات و همچنين قانون جهش توليد 
مس��كن انتظاراتي در جامعه به وجود آمد، بر اين 
اساس انتظار س��اخت ۴ميليون مسكن طي چهار 
سال در جامعه شكل گرفته، اين در حالي است كه 
طي يك سال و چند ماهي كه از عمر دولت مي گذرد 

اتفاق ملموسي در اين رابطه روي نداده است.«
  الزامات س�اخت 4 ميليون مسكن فراهم 

نيست
رئيس كانون سراس��ري انبوه س��ازان با تأكيد بر 
اين  كه پروژه ه��اي بزرگ در حوزه توليد مس��كن 
در بازه هاي زماني دو تا سه سال ساخته مي شود، 
مي افزايد: »چنانچه قصد داري��م ۴ميليون واحد 
مسكوني را در طي چهار سال عمر دولت بسازيم و 
آنها را تحويل مردم دهيم بايد زيرساخت هاي مورد 

نياز آنرا تكميل و فراهم كنيم.«
مرتضوي بيان مي كند: »بر اين اساس بايد تا امروز 
خيلي از اقدامات اجرايي براي س��اخت ۴ ميليون 
واحد را به انجام رسانده باشيم. برخي از اقداماتي كه 

منجر به شكل گيري فرآيندها مي شود مانند تهيه 
زمين. اما تا امروز نتوانسته ايم زمين مورد نياز براي 
ساخت ۴ ميليون مسكن را در اختياري بگيريم. در 
اين شرايط چگونه مي توانيم ۴ ميليون مسكن را 

بسازيم و تحويل گروه هاي هدف دهيم.«
وي تاكيد مي كند: »بعد از تأمين زمين به مرحله 
انتخاب س��ازنده، انجام فراخ��وان، تعيين قيمت 
ساخت، ضمانت نامه و... مي رسيم. اقداماتي كه در 
نهايت منجربه شكل گيري فعاليت ها براي ساخت 

و ساز واحدها مي شود.« 
وي با بيان اين كه حداقل آماده سازي براي رفت و 
آمد نيروهاي اجرايي به كارگاه ها نيز زمانبر است، 
مي گويد: »وقتي نتوانسته ايم براي ۴ ميليون واحد 
مسكوني زمين تأمين كنيم اين پيام را مي دهد كه 
اين پروژه ملي و عظيم را با اين شرايط نمي توانيم 

به سرانجام برسانيم.«
   شهرداري ها پاي كار نيستند

رئيس كانون سراسري انبوه سازان با تأكيد بر اين كه 
مس��كن مهر با همه كم و كاستي ها خروجي هايي 
داشت و منجر به خانه دار ش��دن مردم شد، اظهار 
مي دارد: »يكي از الزامات ديگر نهضت ملي مسكن 
همكاري دستگاه هاي اجرايي است. اين دستگاه ها 
بايد زمين ه��اي خود را در اختي��ار وزارت راه قرار 
دهند. از س��وي ديگر ش��هرداري ها نيز بايد پاي 
كار باش��ند به خصوص در بحث ص��دور پروانه ها. 
متأسفانه شهرداري ها پاي كار نهضت ملي مسكن 

نيستند.«
مرتضوي با اش��اره به اين كه اولويت شهرداري ها 
كس��ب درآمد اس��ت و توجهي به توسعه مسكن 

ندارند، مي افزايد: »تا زماني كه دستگاه هاي دولتي 
از جمله دستگاه هاي خدمات رسان با نهضت ملي 
مسكن همراه نباشند، پيش��رفت اين طرح كند و 

نامحسوس خواهد بود.«
  پيشنهاد انبوه سازان به وزارت راه

وي مي گوي��د: »علاوه ب��ر اين مس��ائل يك نكته 
كليدي و مهم در طرح نهضت ملي مس��كن وجود 
دارد،  يعني منابع مال��ي )وام و آورده مردم(. همه 
مي دانيم امروز خانواده هاي ايراني كه قرار اس��ت 
خانه دار شوند جزو دهك هاي 2 تا 7 بوده و از توان 

حداقلي براي تأمين مالي برخوردار هستند.«
وي مي افزايد: »براي ساخت واحدها نهضت ملي 
مسكن علاوه بر آورده 3۰۰ تا ۴۰۰ ميليون توماني 
3۰۰ ت��ا ۴5۰ ميليون تومان نيز تس��هيلات بايد 
تأمين شود تا سازنده بتواند با اين منابع مالي كار 
را به سرانجام برساند. اما به نظر مي رسد اين تأمين 

مالي )آورده متقاضيان( دور از دسترس است.«
وي با تأكيد ب��ر اين كه بايد در بح��ث تأمين مالي 
نهض��ت ملي مس��كن تجديدنظر ص��ورت گيرد، 
اظهار مي دارد: »بر اين اساس انبوه سازان پيشنهاد 
تأمين بخشي از منابع مالي پروژه هاي نهضت ملي 
مسكن را با استفاده از مكانيسم تهاتر به وزارت راه 
و شهرسازي داده است. معتقديم بايد در اين بخش 
به دولت كمك كنيم تا در نهاي��ت بتوانيم بخش 

قابل توجهي از اين واحدها را بسازيم.«
مرتضوي درباره جزئيات پيش��نهاد انبوه س��ازان 
به وزارت راه و شهرس��ازي، مي افزايد: »پيشنهاد 
داده ايم 2۰ تا 3۰ درص��د از منابع مالي پروژه ها را 
تأمين كنيم و در مقابل در قالب تهاتر زمين هايي به 
انبوه سازان واگذار شود. دولت در نظر دارد بخشي 
از اراضي خود را به فروش رسانه و منابع آنرا براي 
تأمين يارانه نهضت ملي مس��كن به صندوق ملي 

مسكن واريز كند.«
رئيس كان��ون سراس��ري انبوه س��ازان مي گويد: 
»با پيش��نهاد ما دولت زمين ه��اي داخل و خارج 
طرح ه��اي نهض��ت مل��ي مس��كن را در اختيار 
انبوه سازان قرار داده و ما مجدداً از آنها براي ساخت 
مسكن خود مالكي اس��تفاده خواهيم كرد. با اين 
كار ديگر طرح ها ناتمام نمي ماند، ضمن اين كه با 
تكميل آورده مردم پروژه هاي نهضت ملي مسكن 

در زمان كوتاه تري به سرانجام مي رسد.«
وي از ارسال پيش��نهادات انبوه سازان براي تأمين 
مالي نهضت ملي مسكن به وزارت راه و شهرسازي 
طي روزه��اي آينده خب��ر داده و مي گويد: »يكي 
ديگر از مزيت هاي اين كار تأمين سرانه  واحدهاي 
مسكوني از س��وي انبوه س��ازان اس��ت. هميشه 
كارهاي ب��راي انج��ام كارهاي زيرس��اختي را به 
دقيق��ه 9۰ موكول مي كنيم. اما اگر آماده س��ازي 
و محوطه سازي به انبوه س��ازان واگذار شود براي 
اين كارها برنامه هاي اجرايي تدوين مي ش��ود. به 
اين ترتيب روز تحويل مس��كن همه جزئيات لازم 
در سايت ها به پايان مي رسد و سكونت گاه بهتري 

براي مردم فراهم خواهد شد.«
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پيشنهاد انبوه سازان براي تأمين مالي نهضت ملي مسكن
رئيس كانون سراسري انبوه سازان: پيشنهاد داده ايم 20 تا 30درصد از منابع مالي پروژه ها را تأمين كنيم و در مقابل در قالب تهاتر 

زمين هايي به انبوه سازان واگذار شود. دولت در نظر دارد بخشي از اراضي خود را به فروش رساند و منابع آن را براي تأمين يارانه نهضت 
ملي مسكن به صندوق ملي مسكن واريز كند.

واكاوي يك ركورد در صنعت برق
 آمادگي توليد نيروگاه هاي حرارتي

 به 98 درصد رسيد
گذش�ته،  تابس�تان  در  ب�رق  صنع�ت  ركورده�اي  از  يك�ي 
رس�يدن ش�اخص »آمادگ�ي تولي�د« نيروگاه ه�اي حرارت�ي 
ب�ه 98درصد ب�ود كه زمين�ه تأمي�ن پاي�دار ب�رق را فراه�م كرد. 
به گزارش فارس، در طي تابستان سال جاري ش��اهد ركوردشكني هاي 
پياپي در زمينه س��اخت واحدهاي نيروگاهي بوديم. ب��راي مثال ركورد 
ساخت ظرفيت نيروگاهي كه در س��ال ۱389 با ساخت ۴935 مگاوات 
شكسته شده بود، در س��ال جاري با س��اخت 6 هزار مگاوات نيروگاه بار 

ديگر جابه جا شد. 
در اين بين يكي از مهم ترين ركوردهاي ح��وزه صنعت برق، كاهش نرخ 
خروج اضطراري واحدهاي نيروگاه ها به كمتر از دو درصد بود، در حاليكه 

نصاب جهاني اين شاخص در بازه زماني پيك فراتر از پنج درصد است. 
كاهش نرخ خروج اضطراري واحدهاي نيروگاهي به اين معنا است كه از 
ظرفيت نصب شده توليد برق در هر كشور، چه ميزان از نيروگاه ها به دليل 
مشكلات فني از مدار توليد برق خارج شده اند. زماني كه اين عدد روي دو 
درصد باش��د، يعني از هر ۱۰۰ مگاوات نيروگاه توليد برق در ايران تنها 2 
مگاوات به دليل مشكلات فني از مدار خارج شده و 98 مگاوات ديگر بدون 

مشكل به كار خود ادامه مي دهند. 
   نرخ خروج اضط�راري نيروگاه ها چگونه به كمت�ر از 2 درصد 

رسيد
در همين رابطه واكاوي صنعت برق كشور به منظور رسيدن به اين ركورد 
بيانگر آن اس��ت كه تكميل تعميرات نيروگاهي تا پيش از شروع اوج بار 
سال ۱۴۰۱، مهم ترين ركن رسيدن به نصاب دو درصد خروج اضطراري از 

واحدهاي نيروگاهي است. 
بر اين مبنا، با روي كار آمدن دولت مردمي، توجه ويژه به تكميل تعميرات 
نيروگاهي پيش از ورود به فصل گرم و استفاده از حداكثر ظرفيت توليد برق 

به منظور پاسخ به تقاضاي تابستان در دستور كار قرار گرفت. 
در همين رابطه، ناصر اس��كندري، معاون راهبري توليد برق شركت برق 
حرارتي ضمن اشاره به دس��تور اكيد وزير نيرو مبني بر تكميل تعميرات 
نيروگاهي تا پيش از شروع فصل گرم گفت: »آمادگي كامل نيروگاه ها براي 
توليد برق پايدار هدف اصلي اين مجموعه است؛ از اين رو همه ساله پس از 
عبور از فصل گرم سال و شروع مهر فصل تعميراتي نيروگاه هاي حرارتي 
آغاز شده و بايد تا خردادماه سال بعد به پايان برسد. چرا كه از خردادماه با 
افزايش مصرف برق كشور بايد نيروگاه ها آمادگي كاملي براي پاسخگويي 

به بار مصرف اين بازه زماني داشته باشند.«
اسكندري در تشريح جزئيات برنامه تعميرات نيروگاهي گفت: »براي فصل 
تعميرات امس��ال نيروگاه هاي حرارتي 95 هزار مگاوات برنامه تعميراتي 

پيش بيني شد كه اين اقدام ها شامل 66۱ پروژه تعميراتي است.«
وي ادامه داد: »66۱ پروژه تعميراتي ياد ش��ده شامل 3۰ مورد تعميرات 
اساسي در نيروگاه هاي بخار، 79 مورد تعميرات اساسي واحدهاي گازي، 
26 مورد بازديد مسير داغ، 36۱ مورد بازديد اتاق احتراق و ۱65 مورد نيز 
تعميرات دوره اي در واحدهاي بخاري اس��ت كه هم��ه اين اقدام ها طبق 

برنامه انجام شد.«
  همه ظرفيت توليد برق كشور در تابس�تان سال 1401 در مدار 

بود
براساس اظهارات وزير نيرو، در سال ۱۴۰۱ براي اولين بار همه تعميرات 

نيروگاهي كشور پيش از ورود به اوج مصرف برق به اتمام رسيده است. 
اين گزاره به معناي آن است كه براي نخستين بار در سال هاي اخير صنعت 
برق با همه توان و بدون واحد خارج از مدار به مصاف تأمين نياز در اوج بار 

تابستان ۱۴۰۱ رفت. 
توجه به اين نكته ضروري است، براساس اطلاعات مستند به دست آمده 
از صنعت برق، هزينه تعميرات نيروگاهي كه سالانه انجام مي شود، هزينه 
بسيار سنگيني است، به طوري كه در س��ال ۱۴۰۱ تعميرات واحدهاي 
توليد برق به ۴ هزارو 2۰۰ ميليارد تومان اعتبار نياز دارد كه 6۱ درصد از 
اين هزينه مرتبط با تعمير نيروگاه هاي دولتي و 39 درصد ديگر نيز مربوط 

به تعميرات نيروگاه هاي بخش خصوصي است. 
   شروع برنامه تعميرات اوج بار سال 1402

توجه به روند نرخ خروج اضطراري واحدهاي نيروگاهي كشور بيانگر آن 
است كه تكميل تعميرات نيروگاهي تا پايان سال ۱۴۰۱ سبب شده است 
در بازه هاي زماني نظير نهم تا چهاردهم تير س��ال ۱۴۰۱ شاهد آمادگي 
بيش از 99 درصد ظرفيت نيروگاهي حرارتي به طور همزمان باشيم و تنها 
69 مگاوات از ظرفيت نيروگاهي كشور يعني كمتر از يك درصد در يك بازه 

زماني به دليل مشكلات فني از مدار فعاليت خارج شود. 
در همين راستا، تجربه موفق سال ۱۴۰۱ سبب شده تا برنامه تعميرات اوج 
بار سال ۱۴۰2 با ۱۰7 هزار مگاوات بار ديگر در سال جاري در دستور كار 
قرار گرفته تا ركوردهاي تابستان سال جاري در سال آينده نيز تكرار شود.
--------------------------------------------------

 هر كيلو دام زنده70هزار تومان
رئي�س ش�وراي تأمي�ن كنن�دگان دام از م�ازاد ۶ ميلي�ون 
رأس دام س�بك و 400 ه�زار دام س�نگين در ب�ازار خب�ر داد. 
به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، منصور پوريان، رئيس شوراي تأمين 
كنندگان دام گفت: در ش��رايط كنوني با حجم انبوهي از دام و گوش��ت 
روبه رو هس��تيم كه همين امر منجر به كاهش قيمت شده است. درحال 
حاضر قيمت هر كيلو بره نر كشتار را 7۱ هزارتومان، بره نر لاغر كمتر از 7۰ 

هزارتومان و لاشه ۱7۰ هزارتومان است. 
پوريان مي گويد: بنابر آمار 6 ميليون رأس دام سبك و۴۰۰ هزار رأس دام 
سنگين نياز به بازار دارد كه به منظور تزريق نقدينگي يك تا ۱/5 ميليون 
رأس دام بايد خارج شود. به رغم حجم انبوه دام، بخشي بايد خريد تضميني 
و صادر شود كه متأسفانه هر دو موضوع كند بوده و خريد حمايتي شرايط 
خاص دارد. طبق گفته فعالان و توليدكنندگان دام، با وجود آزادس��ازي 
صادرات، عوارض صادراتي براي هر كيلوگرم دام سنگين ۱6 هزارو 5۰۰ 
تومان اس��ت. با اين وجود امكان رقابت در بازارهاي جهاني وجود ندارد. 
همچنين پيچيدگي شيوه نامه صادرات موجب شده عملًا كاري در حوزه 

صادرات دام سبك انجام نشود. 
بنابر گفته ش��وراي تأمين كنندگان دام، قيمت كنوني هر كيلو دام زنده 
نسبت به قبل 5 تا ۱۰ هزار تومان ناشي از مازاد توليد كاهش داشته است. 

كشف ۲۲0 هزار ليتر سوخت قاچاق
 در آب هاي خليج فارس

فرمان�ده مرزبان�ي اس�تان هرم�زگان از كش�ف 220 ه�زار 
ليت�ر س�وخت قاچ�اق در آ ب ه�اي خلي�ج ف�ارس خب�رداد. 
به گزارش خبرگزاري صداوسيما، سردار حسين دهكي فرمانده مرزباني 
هرمزگان اظهار داشت: مرزبانان مستقر در آب هاي خليج فارس پس از 
كسب خبري مبني بر فعاليت قاچاقچيان سوخت در حوزه استحفاظي 
به وسيله مشك هاي پلاستيكي، بلافاصله براي بررسي موضوع به محل 

اعزام شدند. 
فرمانده مرزباني اس��تان هرمزگان ادامه داد: مرزبانان پس از بررس��ي 
مناطق، شش محفظه پلاس��تيكي معروف به مشك حاوي 22۰ هزار 
ليتر سوخت قاچاق از نوع گازوئيل، به مقدار ۱8۰ هزار ليتر در سواحل 
سيريك و ۴۰ هزار ليتر در آب هاي بندرعباس به ارزش 66۰ ميليون 

ريال كشف كردند. 
سردار دهكي با بيان اينكه قاچاقچيان توسط شناور هاي اسكورتي قبل 
از رسيدن مأموران از محل متواري شدند، تصريح كرد: تلاش مأموران 
براي شناسايي و دس��تگيري قاچاقچيان كه مخلان امنيت اقتصادي 

كشور هستند، ادامه دارد. 
--------------------------------------------------

گارانتي 80 درصد لوازم خانگي خارجي 
نامعتبر است

به علت خروج شركت هاي توليد لوازم خانگي از ايران، هم اكنون حدود 
80 درصد لوازم خانگي خارجي موجود در بازار فاقد گارانتي اصلي است. 
به گزارش خبرگزاري صداوسيما، محمدحسين اسلاميان نايب رئيس 
اتحاديه لوازم خانگي با حضور در برنامه راديويي رو در رو با بيان اينكه 
حدود پنج سال است كه واردات لوازم خانگي ممنوع است، افزود: با اين 
وجود كماكان بخشي از اين كالا ها به صورت غيرقانوني وارد مي شود 
كه گارانتي غيرمعتبر دارند و اصلي نيستند. البته بخشي از شركت هايي 
كه قبلًا در بازار ايران فعاليت داشتند همچنان فعالند و براي كالا هاي 

خود خدمات ارائه مي دهند. 
او براي اطمينان خري��داران از اصالت كالا ها گف��ت: در مرحله اول ما 
پيشنهاد مي كنيم از فروشگاه هايي كه داراي پروانه كسب لوازم خانگي 
و اتحاديه هس��تند خريد كنند. در مرحله دوم در سايت اتحاديه لوازم 
خانگي گارانتي هاي معتبر بارگذاري ش��ده و به راحت��ي مي توانند با 
مراجعه به سايت اتحاديه گارانتي معتبر برندي را كه انتخاب كرده اند، 
پيدا كنند و اگر گارانتي غير از اين باشد قطعاً غيرمعتبر و كالا هم فاقد 

گارانتي اصلي است. 
اس��لاميان افزود: هم اكنون حدود 8۰ درصد ل��وازم خانگي خارجي 
موجود در بازار فاقد گارانتي اصلي هستند و چون شركت ها يا از ايران 
رفته اند يا ديگر گارانتي نمي دهند، يكس��ري گارانتي هست كه افراد 
خودش��ان تهيه مي كنند و روي كالا مي چس��بانند كه فاقد اعتبار آن 

گارانتي اصلي است. 
نايب رئيس اتحاديه لوازم خانگي گارانتي با اشاره به اينكه بسياري از 
كالا هاي خارجي، گارانتي شركتي كه آنرا وارد كرده باشد و به نسبت 
واردات قطعه هم آورده يا مونتاژ كرده باشد و بخواهد ساليان متمادي 
بابت آن كالا خدمات انجام بدهد خيلي كم وجود دارد، گفت: تا زماني 
كه واردات اين كالا ها به صورت قانوني وجود نداش��ته باشد و نياز بازار 
هم كالاي خارجي است، در سطح بازار ما شاهد اين هستيم كه كالايي 
كه مي آيد برچسب روي آن زده شود و مي گويند خدمات پس از فروش 
مي دهند، ولي اينها در س��ال هاي آتي يا جوابگو نخواهند بود يا اينكه 
اگر بخواهند خدمات يا ضمانتي انجام دهند در قبال آن پول دريافت 
مي كنند.  او گفت: الان پنج سال است برند كره اي با گارانتي اصلي در 
سطح بازار وجود ندارد، مگر به ندرت كالا هايي باشد كه از قبل اين دو 
برند داخل بازار عرضه كرده باشند. گارانتي نهايتاً كه بخواهد به صورت 
رايگان انجام شود 2۴ ماه يا 36 ماه است بعد از اين زمان اگر بخواهند 
گارانتي آن شركت معتبر هم انجام دهند در قبال دريافت پول آن قطعه 

را دراختيار مصرف كننده قرار مي دهند. 
اسلاميان با اشاره به اينكه هم اكنون اقداماتي كه براي مقابله با قاچاق 
و عرضه صورت مي گيرد موضعي و موقتي اس��ت، افزود: اگر قرار است 
ممنوعيت ورود كالاي قاچاق انجام شود بايد از مبادي ورودي باشد و در 
سطح عرضه، ما در يك واحد لوازم خانگي و يك لباسشويي بگوييم كه 
اينجا كالاي قاچاق است و هزاران كيلومتر مبادي ورودي را رها كنيم 

اين كار اساسي نيست. 
نايب رئيس اتحاديه لوازم خانگي گفت: بازرسي هاي اتحاديه، سازمان مبارزه با 
قاچاق ارز و كالا و سازمان صمت، بازرسي هايي در سطح عرضه انجام مي دهند، 
ولي ما اگر بخواهيم به درستي اين كار ريشه يابي شود و قاچاق جمع شود بايد 
نشان هاي تجاري داخلي به كيفيت بيشتر اهميت بدهند تا بتوانند نياز داخلي 
را برآورده كنند. به نظر بنده نياز بازار به طور صددرصد توسط كارخانجات 
ايراني برآورده نشده است و هنوز در بازار ما افرادي هستند كه بخواهند سايد 
باي سايد، لباسشويي، ظرفش��ويي، ماكروفر با برند بگيرند و اگر اين نياز به 
صورت هدفمند و قانوني برآورده نشود كماكان شاهد ورود كالاي قاچاق به 

بازار براي اقناع مصرف كننده داخلي هستيم. 
--------------------------------------------------

آيينه بغل خودرو هم آپشن شد
برخي مخاطبان تصاويري به دست ما رس��اندند كه نشان مي دهد در 

خودرو هاي ساينا اس جديد كم فروشي صورت گرفته است. 
سايپا بعد  حدود چهار سال تصميم به اجراي فيس ليفتي روي ساينا 
گرفت و ساينا جديد با نام )ساينا اس( را با قيمت حدود ۱7۰ ميليون 
وارد بازار كرد كه بعد از ساينا به نوعي فروش بيشتري را در بازار داشته 

است. 
برخي مخاطبان باشگاه خبرنگاران جوان تصاويري به دست ما رساندند 
كه نشان مي دهد در خودروهاي ساينا اس جديد كم فروشي انجام شده 
اس��ت. به طوري كه آينه هاي بغل اين خودرو متعلق به تيبا است. در 
اقدامي ديگر شركت سايپا براي س��اينا اس هاي گذشته دو ريموت به 
مشتري تحويل داده ولي در تحويل هاي جديد يكي از ريموت هاي اين 

خودرو حذف شده و سوئيچ معمولي جايگزين آن شده است. 

  گزارش یک

 بزرگ ترين قرارداد تجاري زعفران جهان 
ميان ايران و قطر به امضا رسيد 

واردات كاميوني پوشاك قاچاق به كشور 
در روز روشن 

در فاصل�ه چند م�اه تا آغ�از ج�ام جهاني 
2022 قط�ر، بزرگ تري�ن ق�رارداد تجاري 
در ح�وزه زعف�ران بي�ن اي�ران و قط�ر 
و ب�ا حض�ور ش�خصيت هاي سياس�ي و 
اقتص�ادي دو كش�ور ب�ه امض�ا رس�يد. 
به گزارش مهر، سفير جمهوري اسلامي ايران 
در قطر 27 شهريور ۱۴۰۱ با آقاي علي بن احمد 
الكواري وزير دارايي قطر ديدار و گفت وگو كرد. 
در اين ديدار كه برخي از مقام��ات و بازرگانان 
دو كشور، حضور داش��تند وزير دارايي قطر بر 
حمايت قطر از مراودات تجاري با ايران، تأكيد 
ك��رد و افزود قطر آماده اس��ت تا ب��ا جمهوري 
اس��لامي ايران در زمينه فرآوري زعفران طبق 
اس��تانداردهاي جهاني همكاري كند. س��فير 
كش��ورمان نيز اظهار اميدواري كرد كه بتوان 
روابط اقتصادي را در س��طح روابط سياسي دو 
كشور ارتقا بخشيد. در ادامه اين جلسه، قرارداد 
تجاري براي انتقال و فرآوري 2۰۰ تن زعفران 
اي��ران با ارزش اولي��ه 3۰۰ ميلي��ون دلار بين 

بازرگانان ايران و قطر منعقد گرديد. 

با امض��اي اين قرارداد ك��ه بزرگ ترين قرارداد 
تج��اري انتقال زعف��ران در جهان محس��وب 
مي ش��ود ضمن تثبيت جايگاه ايران به عنوان 
قطب اول توليد و عرضه زعفران در جهان، گام 
بلندي در جهت نزديك تر كردن قيمت زعفران 
ايران به قيمت بازارهاي جهاني برداشته خواهد 

شد. 
كارشناس��ان معتقدند اين ق��رارداد كه در نوع 
خود بي نظير مي باشد، مي تواند ضمن اثرگذاري 
مثبت بر ب��ازار زعفران داخلي از خام فروش��ي 
زعفران جلوگيري كرده، با ايجاد ارزش افزوده 
و ايج��اد بازاره��اي جدي��د و بين المللي براي 
عرضه زعفران ايران، اين نويد را به كش��اورزان 
و زعف��ران كاران مي دهد كه امس��ال با خيالي 
آس��وده تر با افزايش بهره وري در واحد س��طح 
اين محصول اس��تراتژيك، نگران��ي از عرضه و 
فروش دس��ترنج خود نداشته باش��ند. لازم به 
ذكر است؛ براساس اين قرارداد، اولين محموله 
زعفران ايران در اول اكتبر 2۰22 به قطر ارسال 

خواهد شد. 

امروزه ف�روش جنس قاچاق در روز روش�ن آن 
هم با تبليغ�ات فراوان در فض�اي مجازي انجام 
مي شود كه اين موضوع نشان از بي تدبيري دارد. 
مجي��د افتخاري عض��و هيئ��ت مدي��ره اتحاديه 
توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك در گفت وگو 
با تسنيم گفت: با اينكه متأسفانه اين روزها به جاي 
برخورد با قاچاقچيان ش��رايط را براي فعاليت آنها 
مهيا هم كرده اند، امروز فروش جنس قاچاق در روز 
روش��ن آن هم با تبليغات فراوان در فضاي مجازي 
انجام مي ش��ود كه اين موضوع نشان از بي تدبيري 
دارد.  وي با اعلام اينكه در شرايط فعلي قاچاقچيان 

س��ه يا چهار روزه جنس را به دست مصرف كننده 
مي رسانند، افزود: بيشترين حجم قاچاق پوشاك 
از بنگلادش و استانبول انجام مي شود به نوعي گويا 
ما مستعمره تركيه در خريد پوشاك آنها شده ايم، 
نكته جالب اينجاست حجم قاچاق به صورت كولبري 
انجام نمي ش��ود بلكه كاميوني و آن هم با رقم هاي 
بسيار بالا وارد كشور مي ش��ود.  به گفته اين عضو 
هيئت مديره اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
پوشاك، ستاد مبارزه با قاچاق كالا همچنان معتقد 
است ميزان قاچاق روند كاهشي را طي مي كند. وي 
با اشاره به اينكه از سال 99 تا امروز برخورد چنداني 
با قاچاق پوش��اك انجام نشده اس��ت گفت: دولت 
هيچ حمايتي از صنعت پوشاك نمي كند قاچاقچي 
امنيت دارد و كارخانه ها در اين شرايط با ظرفيتي 
بسيار ناچيز مشغول فعاليت هستند هزينه سربار 
توليد ب��راي آنها مدام در حال افزايش اس��ت از آن 
طرف جنس با قيمتي ارزانتر به صورت قاچاق راهي 
بازار مي شود ما در شرايط نابرابري در حال فروش 
كالاهاي خود هستيم و دولت هم هيچ اقدامي براي 

برخورد با قاچاق پوشاك نمي كند. 

كش دار شدن پرداخت وام 200 ميليون توماني 
مسكن روس�تايي هم به از دست رفتن فصل 
گرما منجر شد، هم ركود س�اخت و ساز را در 
پي داش�ت، هم هزينه ها را بالا برد و هم مردم 
را كلافه كرد. حالا هم شنيده مي شود شرط و 
شروط بعضي از بانك ها غوز بالاغوز شده است. 
ش��ايد باورش س��خت باش��د اما بعد از ۱۰ ماه 
از تصويب افزايش تس��هيلات س��اخت مسكن 
روس��تايي از ۱۰۰ به 2۰۰ ميليون تومان، هنوز 
كساني كه به بانك براي دريافت اين وام مراجعه 
مي كنند با جمله  »بخشنامه به دست ما نرسيده 

است« مواجه مي شوند. 
حكايت وام 2۰۰ ميليون توماني مسكن روستايي 

به داس��تان هزارو يك شب تبديل ش��د. هر هفته 
گفتند هفته  ديگر، هفته  بعد گفتند ماه ديگر، ماه بعد 
گفتند هفته  ديگر. دست آخر هم اعلام كردند يارانه 
اين وام ۴۰ هزار ميليارد تومان مي شود و پرداخت 
آن پايه پولي را بالا مي برد. ب��ه قول نيكزاد � رئيس 
بنياد مس��كن، وام را نداديد پايه پولي هم بالا رفت. 
بالاخره ۱5 شهريور ۱۴۰۱ بانك مركزي اعلام كرد 
كه ضوابط پرداخت وام مسكن روستايي را به بانك ها 
فرستاده و 9 بانك ش��امل صادرات، ملت، مسكن، 
تجارت، ملي، سپه، رفاه كارگران، كشاورزي و پست 

بانك مكلف به پرداخت اين وام هستند. 
معاون بنياد مسكن هم در اين خصوص به ايسنا 
گفت كه »بانك ه��اي عامل بايد ب��ه واحدهاي 

اس��تاني خود س��هميه ها را اعلام كنند كه اين 
فرآيند احتمالاً يكي دو روز طول مي كش��د«. از 
آن يكي دو روز هم ۱۰ روز گذش��ته اما سيستم 

بانكي ككش هم نگزيده است!
روز گذشته محمد مخبر � معاون اول رئيس جمهور 
بر تسريع پرداخت وام مسكن روستايي تأكيد كرد. 
اما براس��اس ضوابط پرداخت تس��هيلات مسكن 
روستايي، پرداخت يارانه سود از محل صندوق ملي 
مسكن وزارت راه و شهرس��ازي تأمين مي شود اما 

اعلام نشده اين صندوق خالي است يا پرُ. 
البته پرداخت وام ش��روع نشده از گوش��ه و كنار، 
سنگ اندازي برخي بانك ها به گوش مي رسد. بنا به 
گفته عبدالجلال ايري � سخنگوي كميسيون عمران 

مجلس، يكي از شروط اخذ وام، ارائه سند مسكوني 
اس��ت، در حالي كه عموم واحدهاي روستايي فاقد 
سند رس��مي هس��تند. اما حتي اگر وام هم بيايد 
ديگر نمي توان فصل گرما را برگرداند، تورم مصالح 
ساختماني در ۱۰ ماه گذشته را دور زد يا مشكلات 

اقتصادي برخي روستاييان را جبران كرد. 
درباره تورم زا بودن ۴۰ هزار ميليارد تومان يارانه 
وام 2۰۰ ميليون توماني مس��كن روستايي نظر 
دادن شايد كار چندان س��ختي نباشد. اما شايد 
هيچ كس به اندازه آن فرد روس��تايي كه به اميد 
دريافت اين وام ب��ا چك و قرض، خان��ه خود را 
ساخته و حالا موعد چك اش فرا رسيده تاوان آن 

اميدوار شدن را پس نداده است. 

كش دار شدن پرداخت وام ۲00 ميليون توماني مسكن روستايي
  گزیده خبر

  خبر کوتاه


